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درد حماسه انتخابات1400 
براي دشمن دوچندان بود

 روزنامه كيهان در يادداش��ت دي��روز خود با 
اش��اره به س��الگرد برگزاري دوره سيزدهم 
انتخابات رياست جمهوري در 28خرداد1400 
نوشته است: عجيب نيست آن قدرت هايي كه روزي در ايران تركتازي 
مي كردند و ش��اه مي بردند و ش��اه مي آوردند، امروز عصباني باشند از 
جمهوري اسلامي، از مردم ايران، از انتخابات و از هر چيز و هر كسي كه 
نس��بتي ب��ا آن رابط��ه ارب��اب و رعيت��ي نداش��ته و نافي آن باش��د. 
انتخابات1400 براي اين قدرت ها سوزش و درد مضاعفي داشت. هشت 
سال دولتي بر س��ر كار بود كه غربي ها اميد داشتند از طريق آن كار و 
اهداف خود را پيش ببرند. اگر چه از سياست ها و جهت گيري هاي دولت 
تدبير و اميد، آبي براي مردم گرم نشد اما طرف هاي غربي را اميدوار كرد 
كه با اي��ن دولت مي توان جمهوري اس��لامي را مهار ك��رد و آينده اي 
متفاوت را در مناسبات دو طرف رقم زد. »نرماليزاسيون« اسم رمز اين 
مهار بود و پرونده هس��ته اي تنها يك بهانه و قطعه اي از پازل بزرگ تر. 
رفتن چنين دولتي براي طرف غربي و دشمنان ملت ايران دردناك بود. 
كم نيس��تند تحليل ها و مواضعي در غرب كه تقريباً به شكل آشكار و 
بي پرده تأسف خود را از پايان دولت پيشين و جايگزين شدن آن با دولت 
آقاي رئيس��ي ابراز كرده اند. همانقدر كه اين تغيير براي طرف بيگانه 
نااميدكننده بود، براي مردم با شور و شعف همراه بود. واقعيت آن است 
كه كشور در بسياري از مقاطع و بزنگاه هاي مهم، در وضعيت بي دولتي 
قرار داشت، البته از منظري عجيب هم نبود. دولت آقاي روحاني تمام 
تخم مرغ هاي خود را در س��بد برجام چيده بود و با فروپاشي رسمي و 
نهايي آن، دولت نيز از منظر ماهيتي و كاركردي دچار نوعي فروپاشي و 
انهدام شد، به طوري كه دولت پيش��ين در پايان عمر هشت ساله اش، 
بيش از آنكه يك كارنامه قابل سبك و س��نگين كردن از خود برجاي 

بگذارد، به شكل يك عبرت در تاريخ كشور ثبت شد. 
--------------------------------------------------

مذاكره به  مثابه ابزار نه استراتژي
 روزنامه جام جم در يادداشت ديروز خود با بيان 
اينكه مذاكرات براي جمهوري اسلامي همواره 
به  عنوان يك ابزار مشروع و كارآمد مدنظر بوده، نوشته است: جمهوري 
اسلامي ايران زماني از مذاكره اجتناب خواهد كرد كه اين گفت وگوها توأم 
با ضرر و خسارت براي منافع ملي يا بي نتيجه باشد. به عبارت ساده تر ايران 
بارها اعلام كرده از مذاكره براي مذاكره اجتناب مي كند. اين رويكرد البته 
متفاوت با سياست هاي امريكاست. از اين  جهت كه خلاف رويه ايران كه 
گفت وگوهاي ديپلماتيك را يك اب��زار و تاكتيك مي داند، مذاكره براي 
ايالات  متحده امريكا يك استراتژي است. به  عبارت  ديگر خود مذاكره براي 
امريكايي ها يك دستاورد محسوب مي شود. اساساً آنها استاد تكنيك هاي 
مذاكراتي هس��تند و در طول هش��ت  دهه حضور اس��تعماري خود در 
عرصه هاي بين المللي، تلاش كردند با اين استراتژي به منافع خود برسند. 
در واقع هدف امريكايي ها از مذاكره اين است كه چيزي را بستانند، نه آنكه 
چيزي را به اشتراك بگذارند. آقاي ظريف، وزير خارجه پيشين جمهوري 
اسلامي ايران در گفت وگويي بيان كرده بود امريكايي ها مي گويند آنچه 
من دارم، مال من است و آنچه مال تو است، بايد روي آن مذاكره كنيم. 
چنين ذهنيت و برداشتي از مذاكره، در واقع هيچ نشاني از گفت وگوي 
ديپلماتيك ندارد، بلكه نوعي غارتگري به شكل مسالمت آميز است. در 
شرايط كنوني و با وجود ادامه فشارهاي امريكا، غرب و همچنين صدور 
قطعنامه اي ضدايراني در شوراي حكام، باز هم دولت سيزدهم، مذاكرات 
وين را ترك نكرده و هر زماني كه شرايط براي گفت وگو فراهم شود، بار 
ديگر به ميز مذاكرات برمي گردد،؛ منتها گفت وگوهايي كه از چارچوب و 
ضابطه اي درست برخوردار بوده و منتج به نتيجه باشد، البته اين حق را 
نيز بايد براي مردم ايران قائل بود كه از مذاكره رويگردان باشند، چراكه از 
سال82 تاكنون بارها درباره فعاليت هاي هسته اي ايران گفت وگو كرده ايم 
اما همچنان آژانس بين المللي انرژي اتمي كه يك نهاد حقوقي و فني است 

با رويكردهاي سياسي، وضعيت ايران را سفيد اعلام نكرده است. 
--------------------------------------------------

با دست اندازان به منافع و مصالح ملی
مماشات نکنید

 روزنامه رسالت در يادداش��ت ديروز خود به 
بيانيه سپاه پاس��داران انقلاب اسلامي درباره 
دستگيري ادمين هاي )مديران( كانال هاي »نيمه محرمانه«، »سرائر« و 
»س��ايه نويس« پرداخته و با بي��ان اينكه اي��ن كانال ها با مس��امحه، 
آمدنيوزهاي داخلي و نفوذي بودند، نوشته اس��ت: برخورد با مجرمان 
امنيتي و رسانه اي، خصوصاً افرادي كه خود را ظاهرالصلاح و منّا نشان 
مي دادند، مؤمنانه ترين و ايمني بخش ترين كار خواهد بود. مردم از ريا و 
تزوير خسته شده اند. امروز كه مسئولان نظام در جاي جاي اين كشور از 
دولت و مجلس تا قوه قضائيه و شوراها و ش��هرداري ها در حال تكاپو و 
تلاش براي برگرداندن قطار كشور به ريل خدمت و انقلابند، نبايد اجازه 
داد عده اي به  صرف منافع شخصي و گروهي اقداماتي از جنس كارهاي 
اين كانال ها انجام دهند. اگر مجازات عاملان و آمران، سنگين و بازدارنده 
نباشد، بيم تجري سايرين به ارتكاب چنين خبط و خطاهايي مي رود و 
بيم بزرگ تر، در صورت عدم دفاع از مجني عليهم و اعاده حيثيت و جبران 
خسارت معنوي مناسب، دلسرد شدن افرادي است كه با آبروي آنان بازي 
شده است. فرآيند دادرسي بايد عادلانه و در عين حال بدون مماشات و 
مسامحه باشد و هر كسي در هر جايگاه و منصبي چنانچه مباشر، معاون 
يا مسبب اين جرائم بوده اند از وكيل تا وزير بايد مجازات و تشهير شوند، 
البته همگان مي دانند كه با شديدترين مجازات ها نيز آبروي از دست رفته 
بي گناهان زيادي كه طعمه نانجيبان شدند، بازنخواهد گشت و تنها در 

محكمه عدل الهي و روز جزا مرّ عدالت جاري خواهد شد. 
--------------------------------------------------

چرا سرمايه به صندوق امانات مي رود
 روزنامه صبح نو اما در سرمقاله ديروز خود به 
ماجراي عجيب و غريب س��رقت از صندوق 
امانات بانك ملي ش��عبه خيابان انقلاب پرداخته و نوشته است: بحث 
اصلي اين گفتار مشاهده اقلام موجود در صندوق امانات بانك است كه 
از سوي سارقان به س��رقت رفت و از س��وي پليس كشف شد، مقادير 
فراواني طلا، س��كه و ارزهاي مختلف. سؤال اين اس��ت هر يك از اين 
سرمايه ها كه مي توانند در بخش هايي كه هم منجر به سودآوري براي 
صاحب سرمايه و هم رشد و شكوفايي صنعت و توليد كشور شود، مورد 
اس��تفاده قرار  گيرند اما چرا اي��ن اتفاق نمي افتد؟! چ��را صاحبان اين 
سرمايه هاي دپو شده در صندوق امانات بانك وارد فضاي سرمايه  گذاري 

در صنعت، توليد و كسب وكارهاي جديد نمي شوند؟
دو جواب كلي براي اين سؤال وجود دارد: 1- وضعيت تورم و بي ثبات 
بودن س��رمايه ريالي نس��بت  به ارز، طلا و... و 2- س��ختي ها، موانع و 
مشكلاتي كه بر س��ر راه توليدكنندگان و س��رمايه گذاران در جريان 
فرايندهاي توليدي و صنعتي وجود دارد. جست وجويي ساده از وضعيت 
توليدكنندگان به  سادگي مبين اين مسئله اس��ت كه قوانين در بيان 
مسئولان و روي كاغذ بسيار ساده و تسهيل شده همراه با حمايت است 
اما در ميدان عمل آنچه به چش��م نمي آيد، حمايت و پشتيباني است. 
موانع و دست اندازهاي ريز و درش��ت كه سرانجام باعث آن مي شود كه 
توليدكننده خرد و كلان عطاي توليد را بر لقاي آن ببخشد و سرمايه را 
از زيان به ارز و طلا و مسكوكات تبديل و روانه صندوق امانات بانك كند. 
اين شكل از حمايت و تسهيل نكردن شرايط هيچ گاه منجر به شكوفايي 

توليد و صنعت در شكل بهينه آن در موارد خرد و كلان نخواهد شد. 

88498443سرویس  سياسي

محمدجواد لاريجاني در اولين سالگرد انتخابات 28خرداد1400: 

 رئیسي سیاست خارجي  را 
به جايگاه شايسته يك كشور قوي  مي برد

محمدجواد لاريجاني به روند مذاكرات خوش بين 
است، اما در عين حال تأكيد دارد كه هرگز نبايد 
روي اينكه محصول اين مذاكرات درهاي عظيمي 
به روي ما باز كند، حس�اب كنيم، البت�ه اگر باز 
ش�د، مفت چنگ ما و اگر نشد، نبايد مهم باشد. 
خبرگزاري ايرنا به مناسبت اولين سالگرد انتخاب 
س��يدابراهيم رئيس��ي ب��ه عن��وان رئيس جمهور 
اسلامي ايران گفت وگويي با محمدجواد لاريجاني، 
سياستمدار كهنه كار و مدير پژوهشگاه دانش هاي 
بنيادي انجام داده است. او در اين گفت وگو، پيرامون 
پايان جريان اصلاحات، انحراف دولت احمدي نژاد، 
غيرحرفه اي و عجله اي بودن برجام و فدا شدن منافع 
ملي در پاي آن و در نهايت وضعيت سياست خارجي 
دولت سيزدهم و تلاش دولت رئيسي براي تصحيح 
اشتباهات و فرصت س��وزي هاي دولت روحاني در 

سياست خارجي صحبت كرده است. 
برخي معتقدند جريان دوم خرداد به 
پايان رسيده اس�ت، چون نه عقبه اي 
دارد و نه تفكري، تحليل شما از جريان 

دوم خرداد در حال حاضر چيست؟
جريان اصلاحات در ايران يك كژراهه اس��ت. يك 
مدلي وجود دارد كه شروع آن انحراف در فكر است 
و به تدريج تبديل به نفاق سياسي و بعد به بغي يعني 
خروج عليه نظام مش��روع منجر مي ش��ود. اولين 
مشكل كژراهه اصلاحات، انحراف فكر مبنايي است، 
يعني متوجه نشدند كه بزرگ ترين دستاورد انقلاب 
اسلامي، گرچه آزادي و استقلال هم است اما از همه 
آنها مهم تر تأسيس يك نظام مدني سياسي كاملًا 
جديد است كه مبناي مشروعيت آن ولايت است و 
از لحاظ مدل كاري يكي از روش هاي بسيار مدرن، 
يعني دموكراسي عملياتي است. براي اينكه بفهميد 
ريشه نظري اين جريان چيست، بايد به اهل قلم آنها 
رجوع كنيد تا ببينيد اين افراد چه مي گويند، نهايتاً 
حرف شان اين است كه اسلام دين قديمي و متعلق 
به نماز و روزه و براي اقوام عرب بوده است و زندگي 
مدني ما بايد عرفي به معناي س��كولار باشد، از اين 
رو اين كژراهه و انحراف فكري محس��وب مي شود. 
ممكن اس��ت ش��ما فردي را خيلي دوست داشته 
باشيد اما به دليل اينكه وي از مسير حق انحراف پيدا 
كرده است بايد اين دوستي را تمام كنيد. من با آقاي 
خاتمي دوستي بسيار نزديك و با مهندس موسوي 
هم رابطه كاري سنگين و زيادي داشتم، اما انحراف 
موجب مي شود به رغم اينكه علاقه مند به اين دوستي 
هستيم، آن را كنار بگذاريم. انحراف فكري آرام آرام 
شروع مي شود و جرياني كه گرايش سكولار داشت، 
در دوم خرداد به يك قدرت سياسي تبديل شد، در 
نهاد خود دچار نفاق بود چراكه با قانون اساسي كه در 
آن ولايت فقيه و نظام و همه امورات بر اساس اسلام 
است، همخواني نداشتند و مجبور بودند منافقانه عمل 
كنند، يعني بگويند ما قانون اساسي را قبول داريم، در 
حالي كه اينطور نبود. زماني كه نفاق سياسي پيش 
مي رود، تبديل به شورش  از جمله در سال های ۷8 و 
88 و در نهايت منجر به براندازي مي شود، لذا اينكه 
ش��ما مي بينيد بخش زيادي از جبهه اصلاحات با 
براندازي مشكلي ندارد، همين است. در دوره رياست 
جمهوري اسبق هم اين انحراف را ديديم، به طوري 
كه شاهد بوديد كه امام زمان مقدم بر هر چيزي شد 
در حالي كه علقه ما به امام زمان به خاطر اقامه شرع 
است، نه اينكه خوش تيپ و خوش بيان باشد، بنابراين 
آنها هم به كژراهه رفتند و جلوي ولي فقيه ايستادند. 
امروز هم اگر ما حساس نباشيم، تخم انحراف وجود 
دارد و برخي ممكن اس��ت به اسم عدالت منحرف 
ش��وند. در حالي كه عدالت مس��تقل وجود ندارد 

و عدالت بر اس��اس اسلام اس��ت، اگر عدالت بدون 
نسبت با اسلام داشته باش��يد، يعني همان چيزي 
كه اس��تالين و هيتلر هم گفتند، ديگر فايده ندارد، 
بنابراين دوم خرداد نبايد موضوعي باشد كه بگوييم با 
آن موافق يا مخالف هستيم بلكه دوم خرداد را بايد زير 
ذره بين بگذاريم و تحليل كنيم كه براي نسل امروز و 
آينده ما مفيد باشد چراكه دوم خرداد رفته و يك عده 

نان آن و يك عده ضربه اش را خوردند. 
ارزيابي شما در اين زمينه در خصوص 
دولت آق�اي روحان�ي به چ�ه صورت 

است؟
دولت آقاي دكتر روحاني علي الاصول توسط جريان 
اصلاحات اداره مي ش��د. خود او آدمي نيس��ت كه 
اصلاحات را قبول داش��ته باشد، ولي مهم عملياتي 
است كه صورت مي گيرد. از نظر عقيدتي اصلاحات 
براي آقاي روحاني مهم نبود و او اين جريان را قبول 
نداشت ولي دولت قبل از نظر عملياتي در دو دوره 
توسط اصلاح طلبان اداره مي شد. تمام نسخه هاي 
دولت قبل نيز توسط جريان اصلاحات تأييد مي شد، 
هر چند بد درآمد، مثلًا هنوز مركب برجام خشك 
نشده بود، جشن اصلاحات شروع شد، ولي باد اين 
بادكن��ك زود دررفت. ما بايد مذاك��ره مي كرديم و 
توافق هم بايد انجام مي ش��د، ولي كار غيرحرفه اي 
و به صورت عجله اي دنبال و احس��اس مي شد آنها 
مستأصل هستند كه هر چيزي آمد، تأييد كردند و 
اين در حالي است كه كلي از منافع ملي ما در اينجا 
فدا شد. من نمي دانم كسي در نظام اين سند برجام را 
خوب خوانده يا خير، ولي من آن را چندين بار شخم 
زده ام و حتي بين ستون ها را نيز خواندم. اين متن پر 

از مشكلاتي است كه بارها بيان كردم. 
نسخه فكري جرياني كه منتج به برجام 

شد، چه بود؟
نس��خه اين جريان اين بود كه ما بايد در سيس��تم 
جهاني مندرج ش��ويم و تصور مي كردند  سيس��تم 
جهاني فقط امريكا و اروپاست و راهي براي نجات ما 
جز اين دو نيست و بايد نقاط حساسيت آنها را كنار 
بگذاريم، مثلًا اگر آنها مي گويند با اسرائيل سرشاخ 

نش��ويد، ما اس��رائيل را قبول كنيم. اگر مي گويند 
حزب الله و مقاوم��ت را رها كنيم، اي��ن كار را انجام 
دهيم. اگر مي گويند در داخل كشور احكام اسلامي 
همچون شرب خمر و زنا را برداريم، اين كار را بكنيم. 
حساسيت غرب را كنار بگذاريم و باهم به توافق برسيم 
تا غرب در ايران سرمايه گذاري كند و مسائل ما حل 
شود، بنابراين دولت قبل دچار اين اشتباه فكري بود و 

همه سرمايه گذاري خود را در اين مسير گذاشت. 
در ح�ال حاضر يك�ي از چالش ها اين 
اس�ت كه اگر برجام بد است، چرا اين 

دولت پيگير آن است. 
ما يك معاهده اي با غرب بس��تيم كه بسيار ضعيف 
و داراي سوراخ سمبه بوده اس��ت، ما يك قراردادي 
بستيم كه بهاي سنگين آن و سهم خود را نقد داديم 
و حالا مجبوريم گدايي كنيم تا طرف مقابل س��هم 
خود را بدهد. در حالي كه يكي از اشكالات اين بود 
كه بايد اين تعهد را قدم به قدم اجرا مي كرديم، يعني 
ما قدم اول را برمي داشتيم و قدم بعدي را دولت هاي 
مقابل برمي داش��تند و اگر نقض ش��د، ما هم ديگر 
نبايد قدمي برمي داش��تيم اما ما هميشه قدم هاي 
خود را بيشتر برداشتيم. يكي از امكانات عظيم ما را 
كه ميلياردي قيمت داشت در اراك از بين برديم و 
1۹هزار سانتريفيوژ را غيرفعال كرديم. ما پروژه هاي 
بزرگ و فرصت هاي زيادي را از دست داديم. بنا بود 
وقتي برجام امضا مي شود، مقدار زيادي گشايش در 
قسمت تحريم ها داشته باشيم كه نشد و هر روز آن 
ضرر بود، بنابراين برجام معاهده اي است كه ما سهم 
خود را پرداختيم و حالا مطالبه، سهم ماست، از اين 
رو دولت فعلي بايد سعي كند سهم ما را بگيرد و در 
واقع مذاكرات فعلي براي گرفتن سهم خود است، 
ولي نبايد به آن آويزان بود و معطل مذاكرات ماند. 
ما هيچ چيزي را بر اين تعهدات نبايد اضافه كنيم، 
اين معاهده مقدار زيادي از اتساع معنوي استفاده 
كرد، چون اين متن مي تواند بر اس��اس برداش��ت، 
عوض شود. دولت امريكا اينطور بود كه هرگاه يك 
پاراگراف درمي آمد، آن قسمت را با يك فكت شيت 
بيرون مي داد تا بگويد روايت درست همين است و ما 

هم در مقابل ساكت بوديم، در حالي كه ما بايد مرتب 
فكت شيت بيرون مي داديم، بنابراين اكنون نوع قرائت 

ما از اين معاهده مهم است. 
مهم ترين اقدامات دولت سيزدهم در 

زمينه سياست خارجي چيست؟
به هر كشوري يك مدل ديپلماس��ي مي آيد، مثلًا 
ديپلماسي دولت امارات نمي تواند مدل يك كشور 
قوي و مستقل باشد، اما ما يك كشور مستقل و قوي 
هستيم كه استقلال و قوت خود را به  دست آورديم 
و اين را كسي به ما نداده است بلكه دست هاي خود 
را بر زانوي خود گذاشتيم، يا علي گفتيم و خدا هم به 
ما كمك كرد، لذا سياست خارجي ما بايد متناسب 
با اين اصل باش��د. آن مدل سياست خارجي كه در 
مدار غربي است، شايسته جمهوري اسلامي نيست، 
يعني قطع نظر از اينكه درست نيست، شايسته ما 
هم نيست. اكنون آقاي رئيسي سياست خارجي ما 
را به سمتي مي برد كه شايس��ته ما و مبتني بر يك 
كشور قوي است و ما در همكاري و گفت وگو را هم به 
روي كسي نبسته ايم، حتي به روي امريكايي ها هم 
نبس��تيم و به آنها گفتيم يك تعهدي كرديد و بايد 
انجام دهيد، لذا اين دولت، دنيا را محصور در امريكا 
و فرانسه نديده است كه اگر با ماكرون صحبت كند، 
خوشحال شود و بگويد كار تمام شده است، هر چند 
او هم سياس��تمدار قوي در جهان غرب نيست.  به 
نظر من، بسط روابط با چين و روسيه و كشورهاي 
همسايه در حد ش��أن خود آنها سياست درستي 
است و امنيت ما با همس��ايگان تضمين مي شود. 
سياست خارجي ما درست است و تصحيح خطاهاي 
گذشته در آن وجود دارد، البته اين خطاها يك شبه 
تصحيح نمي شود و توفيقات هم يك شبه به دست 
نمي آيد بلكه بايد با حوصله و ثبات قدم پيش برويم. 
به روند مذاكرات خوش بين هستم اما هرگز نبايد 
روي اينكه محصول اين مذاكرات درهاي عظيمي 
به روي ما باز كند، حساب كنيم، البته اگر باز شد، 
مفت چنگ ما، اما اگر نش��د، نبايد مهم باشد، هر 
چند بايد مذاكرات را به شكل فني و دقيق و با تمام 

هنرمندي پيش ببريم. 

 حجت امروز ما اين است كه بر بلنداي جهاد تبيين بايستيم و از 
كرامت ها، بزرگي ها و ارزش هاي اسلام، امام و رهبري دفاع كنيم 
و با صداي بلند بگوييم، ما كه سرباز انقلاب هستيم در راه دفاع 
از ارزش هاي اس�لام و انقلاب با احدي مصالحه نخواهيم كرد. 
به گزارش روابط عمومي ارتش، امير سرلشكر سيدعبدالرحيم موسوي، 
فرمانده كل ارتش جمهوري اسلامي ايران در همايش »شكوه ايثار« 
بزرگداشت شهيد وحدت و الگوي ايثار سرلشكر محمود امان اللهي با 
گراميداشت ياد و خاطره اين شهيد گفت: من و شهيد امان اللهي براي 
اولين بار در دانشگاه افسري امام علي)ع( آشنا شديم و اولين ارتباط و 
كلام آن شهيد بزرگوار با من مبتني بر آيات قرآن، مسائل ديني و دفاع 

از اسلام و ميهن اسلامي بود. 
وي افزود: من و همه كساني كه پرورش يافته شهيد امان اللهي هستيم، 
از او بسيار آموختيم. آن شهيد عزيز الفباي نظامي گري مطلوب نظام 
مقدس جمهوري اس��لامي را به ما آموخت. من هر بار كه به ش��هيد 
امان اللهي فكر مي كنم، فرازهاي ارزش��مندي به ذهنم مي رسد كه از 
مهم ترين هاي آن بحث بركت است كه خيلي از ما انسان ها نسبت به اين 

مسئله بي توجه هستيم. 
فرمانده كل ارتش با تأكيد بر اينكه سراس��ر زندگي شهيد امان اللهي 
بركت بود، تصريح كرد: آن شهيد گرانقدر و ديگر شهدا در دنيا و آخرت 
براي ما حجت هستند و تمام رفتارها، س��يره و موضع گيري هاي آن 
بندگان مخلص و انتخاب شده، براي ما الگو و روشي است تا بدانيم بايد 

در زندگي چه كنيم. 
امير سرلشكر موسوي با ذكر خاطره اي از ش��هيد امان اللهي عنوان 
كرد: در اواخر شهريورماه سال1361 در سردشت، اطلاعات دقيقي 
واصل شد كه مي خواهند امان اللهي را ترور كنند. شهيد با شنيدن 
اين مطلب به منزل رفت و با وجود شرايط نامناسب جسمي همسرش 

به اتفاق به ميدان سرچشمه رفتند 
و ش��هيد پس از ت��لاوت ق��رآن از 
انقلاب اس��لامي و امام خميني)ره( 
دفاع ك��رد و فري��اد ب��رآورد: »من 
محمود امان اللهي هس��تم، آنهايي 
كه مي خواس��تند من را بزنند، اگر 
نمي ترسند بيايند بزنند.« بنابراين 
حجت امروز ما ايس��تادن بر بلنداي 
جهاد تبيي��ن و دف��اع از كرامت ها، 
بزرگي ها و ارزش هاي اسلام، امام و رهبري و شهداست كه با صداي 
بلند براي دوست و دشمن بگوييم ما سرباز انقلابيم و در راه دفاع از 
ارزش هاي اسلام و انقلاب با احدي مصالحه نخواهيم كرد. اين سيره 

شهدا و وظيفه امروز ماست. 
وي ادامه داد: ش��هيد امان اللهي در تمام گفتار و رفتارش مي خواست 
آموزه هاي ديني و هر چه از سيره ائمه)ع( ياد گرفته را به منصه ظهور 
برساند. او با خدمت صادقانه در ارتش، سپاه، نيروي انتظامي و نهادها و 

سازمان هاي كشوري نماد اخلاص، وحدت و انسجام بود. 
امير سرلشكر موس��وي افزود: در فرداي قيامت هيچ بهانه اي از هيچ 
سرباز انقلاب پذيرفته نيست كه بگويد موانع  ، چالش ها و مشكلات مانع 
رسيدگي ما به مشكلات مردم شد كه نتوانستيم آرمان هاي انقلاب، امام 
و رهبري را دنبال كنيم. آن روز قطعاً از ما مي پرسند شرايط امروز شما 
براي دفاع از آرمان ها سخت تر بود يا شرايط آن روزهاي حيات و مبارزه 

شهيد امان اللهي ؟
وي افزود: به بركت همان مجاهدت ها و استمرار خط شهدا و تبعيت از 
امامين انقلاب و تلاش سربازان مخلص نظام، امروز نام جمهوري اسلامي 

ايران بر بلنداي جهان پرآوازه است. 

آزاده جانباز، ش��هيد سرلش��كر محمود امان اللهي 2۵خرداد 133۹ 
در روس��تاي جعفرآباد سياه منصور از توابع شهرس��تان بيجار استان 
كردستان ديده به جهان گش��ود و پس از طي تحصيلات متوسطه در 
يكم مهر سال13۵۵ وارد دانش��كده افسري ارتش شد. وي در دومين 
روز جنگ تحميلي داوطلبانه با تعدادي از دانش��جويان افسري تحت 
فرماندهي شهيد سرلشكر سيدموسي نامجوي به خرمشهر اعزام شد و 
در مدت حضور در مقاومت تاريخي در برابر دشمن تا بن دندان مسلح، 
دو بار به شدت مجروح و در بيمارستان آرين آبادان مداوا شد و بلافاصله 
به خط مقدم نبرد بازگشت. شهيد امان اللهي به دليل تجربه حضور در 
جنگ هاي نامنظم در كردستان به س��رعت با كمك و هدايت شهيد 
حجت الاس��لام محمدحسن ش��ريفي قنوتي در خرمشهر، گروه هاي 
پارتيزاني تحت عنوان »لشكر الله اكبر« متشكل از نيروهاي مردمي را 

سازماندهي، آموزش و فرماندهي كرد. 
پيكر مجروح و بيهوش ش��هيد امان اللهي در تاري��خ 23مهر 13۵۹ با 
تخريب پل و اش��غال مناطق غرب خرمشهر به اسارت نيروهاي بعثي 
درآمد. ش��هيد امان اللهي به موجب ماده110 كنوانسيون سوم ژنو به 
عنوان مجروح جنگي صعب العلاج با اولين كاروان آزادگان متشكل از 2۵ 
اسير ايراني، 26خرداد1360 در كشور قبرس با 1۷نفر از اسراي عراقي 
مبادله شدند. شهيد امان اللهي پس از آزادي از اسارت و معالجه، مجدداً 
با حضور در جبهه هاي جنوب و شمال غرب با حضور در عمليات هاي 
ظفر1، ظفر2، ظفر3 و همچنين كربلاي 1، كربلاي2 و كربلاي3 در 

مسئوليت هاي مختلف تا پايان جنگ به مجاهدت ادامه داد. 
سرانجام شهيد سرلش��كر محمود امان اللهي در 1۷خرداد13۷۹ در 
بيمارستان شريعتي تهران به علت جراحات دوران اسارت و جنگ نداي 
حق را لبيك گفت و به مقام شامخ شهادت نائل آمد و بنا به وصيت ايشان 

برخي از اعضاي بدن وي به بيماران نيازمند اهدا شد. 

فرمانده كل ارتش:

حجت امروز ما ايستادن بر بلنداي جهاد تبيين است
    دفاعی

آژانس سیاسی بايد منتظر 
واكنش های شديدتر ايران باشد

عضو كميسيون امنيت ملي و سياست 
خارج�ي مجل�س ش�وراي اس�لامي با 
اش�اره به قطعنام�ه ضدايران�ي آژانس 
گف�ت: در ص�ورت ت�داوم گزارش هاي 
سياست زده مديركل آژانس بين المللي 
انرژي اتم�ي علي�ه برنام�ه صلح آميز 
هسته اي كش�ورمان، واكنش  ايران نيز 
به همان نس�بت ش�ديد تر خواهد شد. 

ابوالفضل عمويي در گفت وگو با تسنيم، در اين باره كه برخي كارشناسان 
حوزه سياست خارجي معتقدند واكنش ايران نسبت به قطعنامه اخير 
آژانس عليه برنامه هسته اي كش��ورمان از توازن لازم برخوردار نبوده 
است و اين اقدام ضدايراني بايد با عكس العمل جدي تري از جانب ايران 
روبه رو مي ش��د، گفت: قطعنامه اي كه اخيراً از سوي آژانس صادر شد، 
از نظر محتوايي قطعنامه پيچيده و سختگيرانه اي نبود، هرچند اصل 
صدور اين قطعنامه با توجه به همكاري كامل ايران با آژانس بين المللي 

انرژي اتمي به هيچ عنوان قابل قبول نبود. 
وي افزود: در همين چارچوب پاسخ جمهوري اس��لامي ايران اين بود 
كه همكاري هاي فراتر از پادمان را كه تا الان وجود داشته است، متوقف 
كند، البته بخش زيادي از اين همكاري ه��ا در چارچوب اجراي قانون 
هس��ته اي مجلس پيش از اين متوقف ش��ده بود ولي پس از قطعنامه 
ضد ايراني آژانس، بخش ديگر اين اقدامات نيز كه ش��امل از مدار خارج 
كردن 2۷دوربين  فراپادماني آژانس بود، در روزهاي گذشته به مرحله 

اجرا رسيد. 
عضو كميسيون امنيت ملي و سياس��ت خارجي مجلس خاطر نشان 
كرد: پيش از اين نيز به رغ��م فعاليت دوربين ه��اي فراپادماني، فيلم 
اين دوربين ها بر اس��اس قانون اقدام راهب��ردي در اختيار آژانس قرار 
نمي گرفت، ولي پ��س از قطعنامه اخير آژانس اي��ن دوربين ها به  كلي 
از مدار خارج ش��دند، البت��ه دوربين هاي پادماني آژان��س كه پيش از 
برجام نيز در تأسيسات هسته اي ايران مس��تقر بود، به كار خود ادامه 
مي دهد، اگرچه اين سؤال جدي ميان افكار عمومي و محافل نخبگاني 
كش��ور وجود دارد كه فايده همكاري  ايران با آژان��س انرژي اتمي چه 

بوده است؟
عمويي با بيان اينكه در سال هاي گذشته در عمل شاهد هستيم كه ما هر 
چه همكاري بيشتري با آژانس مي كنيم، طرف مقابل سؤالات جديدي 
را مطرح مي كند، گفت: در زمان حاضر مجلس از اقدام دولت در جهت 
كاهش همكاري هاي فراپادماني و كنار آن افزايش ظرفيت غني سازي 

با استفاده از سانتريفيوژهاي نسل جديد حمايت مي كند. 
--------------------------------------------------

عضو مجمع تشخيص مصلحت نظام:

ايران معطل نتیجه مذاكرات نمي ماند
عضو مجمع تش�خيص مصلحت نظام با 
بيان اينكه ايران براي پيش�رفت كارها 
و برنامه هايش معط�ل نتيجه مذاكرات 
نمي ماند، گفت: آقاي رئيسي هم مكرراً 
اعلام كرده اس�ت م�ا براي پيش�رفت 
برنامه ها معطل مذاكرات نخواهيم شد. 
به گزارش ف��ارس، رهبر معظ��م انقلاب 
در ديدار س��ران قوا و جمعي از مسئولان 

و كارگ��زاران نظ��ام در فروردين ماه س��ال ج��اري با بي��ان اينكه در 
برنامه ريزي ها مطلقاً معطل مذاكره نشويد، تأكيد كردند: اين جور نشود 
كه اگر مذاكرات به نتايج مثبت يا نيمه مثبت يا منفي رسيد، در كار شما 

خللي ايجاد شود، كار خودتان را بكنيد. 
حجت الاسلام  غلام رضا مصباحي مقدم، عضو مجمع تشخيص مصلحت 
نظام درباره اين بخش از بيانات رهبر معظم انقلاب اظهار داشت: رهبر 
معظم انقلاب پيش تر هم به اين نكته تأكيد ك��رده بودند و همواره به 

مسئولان درباره بدعهدي غرب و امريكا هشدار داده اند. 
عضو مجمع تش��خيص مصلحت نظام با بيان اينكه جمهوري اسلامي 
ايران پيش��رفت كارها و برنامه هاي��ش را به نتيج��ه مذاكرات موكول 
نمي كند، گفت: آقاي رئيس��ي ه��م مكرراً اعلام ك��رده بود جمهوري 
اسلامي ايران معطل مذاكرات نخواهد ش��د و با تكيه بر توان داخلي و 

تعامل با كشورهاي همسايه كار را پيش خواهد برد. 
وي افزود: دولتم��ردان، مجلس، قوه قضائيه، نيروهاي مس��لح و همه 
دستگاه ها بايد فعاليت هاي خودشان را با تمام توان بر اين مبنا بگذارند 
كه چه مذاكرات به نتيجه برس��د چه نرسد، س��عي و تلاش كنند كه 
مشكلات كشور برطرف و حل شود و مسائل به گفت وگوها و مذاكرات 

گره نخورد. 
وي افزود: دولت قب��ل معتقد بود اگر مذاكرات به نتيجه برس��د، به ما 
واكس��ن مي دهند و مشكل آب خوردن نيز حل مي ش��ود! اين اشتباه 

بزرگي بود كه در دولت قبل مسئولان داشتند. 
عضو مجمع تش��خيص مصلحت نظام تصريح كرد: م��راد رهبر معظم 
انقلاب از اين جمله كه فرمودند »در برنامه ريزي ها مطلقاً معطل مذاكره 
نشويد«، اين است كه مسئولان بايد برنامه هاي خودشان را با شدت و 
قوت ادامه دهند و كوتاه نيايند و به اين انتظار نباشند كه مذاكرات به 

جايي مي رسد و مشكلات ما از آن طريق حل شود. 
--------------------------------------------------

عضو هيئت رئيسه مجلس:
مشاوران ايراني خائن هويت ملي ندارند

خيان�ت  اي�ران  ب�ه  ك�ه  كس�اني 
ايران�ي  و  مل�ي  مي كنن�د، هوي�ت 
ندارن�د. اي�ران مقتدران�ه ايس�تاده 
اس�ت و روزب�ه روز در عناص�ر ق�درت 
مي ش�ود.  تقوي�ت  س�خت  و  ن�رم 
احمد نادري در گفت وگو با مهر، با اشاره به 
فرمايشات اخير رهبر معظم انقلاب مبني 
بر اينكه تعدادي از مشاوران ايراني خائن در 

شكل دادن به محاسبات غلط دشمنان نقش دارند، اظهار داشت: همان 
طور كه مقام معظم رهبري فرمودند، اين مشاوران خائن نه تنها به كشور 
خود، بلكه به امريكايي ها هم خيانت مي كنند و با مشورت هاي غلط خود 
موجب شكست آنان مي شوند. وي بيان كرد: اين مشاوران خائن به واقع 
ايراني نيستند و صرفاً فارسي زبان هستند. برخي از فارسي زبانان خائن 
سال هاست به دشمنان نظام جمهوري اسلامي ايران مشاوره مي دهند 

اما تاكنون فقط با شكست مواجه شده اند. 
نماينده مردم تهران در مجلس ش��وراي اسلامي تصريح كرد: كساني 
كه به اي��ران خيان��ت مي كنند، هويت مل��ي و ايران��ي ندارند چراكه 
ش��اخص هاي هويت ملي، ايراني بودن و مليت اس��ت ك��ه اين افراد 
فاقد چنين ويژگي هايي هستند. مشاوران خائن كه عليه ايران اقدام 
مي كنند، صرفاً به زبان فارس��ي صحبت مي كنند و ب��ا هويت ملي و 

ايرانيان بيگانه هستند. 
عضو هيئت رئيسه مجلس شوراي اسلامي تأكيد كرد: مشاوران ايراني 
خائن ارزيابي دقيقي از درون كش��ور ندارند و فقط براي تحقق منافع 
ش��خصي خودش��ان، مطالبي را به دروغ به جمهوري اس��لامي ايران 
نسبت مي دهند و پول هاي كلاني از دشمنان جمهوري اسلامي ايران 

دريافت مي كنند. 

   گفت وگو


